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کاوش ٧ محوطه تاریخی در 
مازندران

از  مازندران  استان  فرهنگی  میراث  معاون 
کاوش هفت محوطه باستانی مازندران در نیمه 
نخست امسال در حالی خبر داد که به دنبال 
این کاوش ها، یک محوطه تاریخی تعیین حریم 
برای  نیز  خورشید«  »اسپهبد  غار  و  می شود 

نخستین بار کاوش شده است.
محسن باستانی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
در  امسال  که  باستان شناسی  کاوش های 
مازندران انجام شده است، اظهار کرد: حدودا 
برای  بودجه  تومان  میلیون   ٨٠٠ تا   ٧٠٠ بین 
کاوش های باستان شناسی این استان تخصیص 
یافته است. همچنین امسال کاوش نجات بخشی 
نداشتیم، اما کاوش هایی برای مطالعه، بررسی 
و تعیین حریم در مازندران انجام شده است. 
»غار  دشت«،  ایزگام  »محوطه  اساس  این  بر 
اسپهبد خورشید« ، »آتشکده ارفع ده«، »محوطه 
و  گمیشان«  »غار  شوپری«،  »غار  آفلیسی«، 

»دستکندهای کافرکلی« کاوش شدند.
داد:  ادامه  مازندران  فرهنگی  میراث  معاون 
»محوطه آفلیسی« که تاکنون حریم مشخصی 
نداشته و به منظور تعیین حریم کاوش شده و 
پرونده آن هم آماده شده، برای تصویب و ابلاغ 
است.  شده  ارسال  تهران  در  ثبت  شورای  به 
درباره آتشکده »ارفع ده« نیز فصل دوم کاوش 
آن را انجام دادیم که نخستین چهار طاقی استان 
مازندران است. همچنین غار اسپهبد خورشید 
اسپهبد  پژوهشی  پایگاه  فعالیت های  ادامه  در 
خورشید برای نخستین بار کاوش شد و در دهانه 

غار و بخشی از سازه خواناسازی اتفاق افتاد.
او افزود: محوطه ایزگام دشت، غار شوپری، 
به  نیز  کافرکلی  دستکندهای  و  گمیشان  غار 
منظور بررسی و شناسایی دوره تاریخی کاوش 
اشیاء  یکسری  کاوش ها  این  دنبال  به  شدند. 
آهن  عصر  از  معماری  آثار  و  گورها  تاریخی، 
)غار  نوسنگی  دوره  دشت(،  ایزگام  )محوطه 
آن  گزارش های  که  و … کشف شد  گمیشان( 

منتشر خواهد شد.
باستان شناسی  بررسی  از  همچنین  باستانی 
و  داد  خبر  تنکابن  و  رامسر  محور  در  زیرآب 
برای  بررسی  و  کاوش  این  درحقیقت  گفت: 
تطبیق مطالعات با کشتی کشف شده در گیلان 
انجام شده است. در این بررسی آثار شاخصی 
یافت نشد، اما چندین فصل این بررسی ادامه 

خواهد داشت.  

»اسکار« مهران مدیری در چه 
وضعی است؟

اجرای  درباره  خبرهایی  اخیر  روزهای  در 
برنامه ای با نام »اسکار« توسط مهران مدیری در 
فضای مجازی منتشر شد؛ برنامه ای که گویا با 
گرفتن مجوز تولید در مرحله ساخت است و برای 

انتشار، مجوز ساترا را انتظار می کشد.
برنامه  ایسنا  خبرنگار  پیگیری  اساس  بر 
»اسکار« برای اخد مجوز از ساترا اقدام کرده 
است اما هنوز مجوز انتشار این برنامه صادر 

نشده است.
با توجه به اینکه مراحل تولید برنامه »اسکار« 
نظر می رسد  به  نرسیده است،  اتمام  به  هنوز 
شورای صدور مجوز ساترا بعد از اتمام مراحل 
تولید برنامه »اسکار«، درخصوص مجوز انتشار 

برای این برنامه، اعلام نظر خواهد کرد.
با  اخیر  ماه های  در  که  مدیری  مهران 
سریال های »پدر گواردیولا« و »خائن کشی« در 
شبکه نمایش خانگی دیده شد، با پخش آخرین 
این مجموعه ها، حالا سراغ ساخت  از  قسمت 

مجموعه ای با ساختاری متفاوت رفته است.
برخی  و  است  رئالیتی شو  گویا  »اسکار« 
 »task master« رسانه ها ساختار آن را مشابه
دانسته اند. در نسخه اصلی این مسابقه خارجی، 
پنج کمدین برای به چالش کشیدن خلاقیت و 
توانایی های خود، فعالیت هایی معین می کنند. 
فعالیت ها توسط الکس هورن مدیریت می شود 
اما تسک مستر )طراح برنامه( همیشه حرف آخر 

را می زند.

رهبر ارکستر ملی ایران انتخاب شد

علی رحیمیان رهبر دائم ارکستر ملی ایران شد.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی بنیاد 
رودکی، با تقدیم حکمی از سوی مهدی سالم 
مدیر عامل بنیاد رودکی، علی رحیمیان به عنوان 

رهبر دائم ارکستر ملی ایران معرفی شد.
در متن این حکم آمده است:

ارزشمند  پیشینه  و  تجربه  دانش،  به  »نظر 
جنابعالی در همکاری با ارکستر ملی و با امعان 
نظر به پیشنهاد اعضای محترم شورای هنری 
ارکستر، به موجب این حکم به عنوان رهبر دائم 
ارکستر ملی ایران منصوب می شوید. امید است با 
استعانت از درگاه پروردگار یکتا و با برنامه ریزی، 
آماده سازی و رهبری اجراها، ضبط ها  و تمرینات 
ارکستر در چارچوب برنامه های مصوب، معرفی 
رپرتوار  پیشنهاد  میهمان،  رهبران  پیشنهاد  و 
اجرایی به شورای هنری، تلاش در جهت ارتقاء 
دانش و مهارت های فنی نوازندگان بوسیلۀ تعیین 
رپرتوارهای تمرینی مناسب، رعایت آیین نامه ها و 
بنیاد رودکی و سایر  دستورالعمل های مصوب 
وظایف ذکر شده در اساسنامه بتوانید منشاء 
خدمات شایان و دوران پرثمری برای این ارکستر 
باشید. ارکستر  ملی ایران از سابقه طولانی و 
اعتبار والایی در ساختار هنری کشور برخوردار 
جنابعالی   ارزشمند  مساعی  با  امیدوارم  است، 
گرامی،   نوازندگان  و  هنرمندان  هم افزایی  و 
نماییم.  نظاره  را  ارکستر  این  بیشتر  درخشش 
توفیق روزافزون شما را از درگاه خداوند متعال 

آرزومندم.«
همایون رحیمیان، موسیقیدان، نوازنده ویلن، 
ارکستر  رهبر  و  آهنگساز  دانشگاه،  مدرس 
دارای نشان درجه یک هنری )دکترا( از شورای 

ارزشیابی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است.
از سوابق او می توان به کنسرت مایستر ارکستر 
ملی ایران، نوازنده اول ارکستر مجلسی سازمان 
صدا و سیما، کنسرت مایستر ارکستر سمفونیک 
سمفونیک  ارکستر  و  سیما  و  صدا  سازمان 
ارشد  عضو  ایران،  ملی  ارکستر  رهبری  تهران، 
شورای کارشناسی واحد موسیقی و شورای عالی 
موسیقی سازمان صدا و سیما و آهنگسازی بیش 

از صد قطعه موسیقایی اشاره کرد.

طرح یک ادعا درباره کپی بودن 
»پوست شیر«

کارگردان  و  فیلم نامه نویس  ـ  نادری  مهدی 
ـ با انتشار نامه ای مدعی شده که متن سریال 
»پوست شیر« کپی از فیلمنامه ای است که او 
چند سال قبل نوشته و ثبت قانونی هم شده 

است.
به جشن  نامه که خطاب  این  از  در بخشی 
نادری  توسط  و  شده  نوشته  حافظ  سالیانه 
نسخه ای از آن هم در اختیار ایسنا قرار گرفته 

است، آمده:
»آنچه در شب جشن حافظ به عنوان بهترین 
و  فیلمنامه  بهترین  و  خانگی  نمایش  سریال 
کارگردانی به شما معرفی کرده اند، سریالی است 
تحت عنوان »پوست شیر« که کپی برداری نعل 
به نعل و بدون اجازه از فیلمنامه ای است به نام 
»دندان گرگ« به نویسندگی اینجانب »مهدی 
نادری« که سال ها پیش ثبت قانونی شده و در 

اقدامی غیراخلاقی به یغما رفته است.«
او  نامه،  این  نگارنده  اظهارات  اساس  بر 
ماه هاست که اقدامات قضایی را در این خصوص 
انجام داده است و قصدش بر این بوده که تا طی 

شدن روند قانونی پرونده سکوت کند.
نادری در پایان این نامه، درباره دلیل شکستن 
سکوت خود و رسانه ای کردن این شکایت نوشته 
است: »اینک نه تنها برای حق خود بلکه برای 
جلوگیری از تسری اینگونه اقدامات غیراخلاقی 
توسط دیگرانی که می پندارند می توانند چنین 
را شکسته  خود  سکوت  دهند،  انجام  را  کاری 
رفتار  درباره  داوری  به  را  جمعی  وجدان  و 
کپی برداران و سازندگان سریال »پوست شیر« 
دعوت می کنم و منتظر روند قانونی و قضایی 
تا حصول نتیجه نهایی خواهم ماند. سپس در 
فضایی شفاف چنانچه نیاز باشد مستندات خود 

را نیز از این طریق ارایه خواهم کرد.«

مناسبت  به  برنامه  این  ایسنا،  گزارش  به 
چهاردهمین سالگرد درگذشت این استاد موسیقی 
عباس سجادی  و سخنرانی  با حضور علاقه مندان 
آهنگساز(  و  سنتور  )نوازنده  کیایی  میلاد  )شاعر(، 
و حمیدرضا نوربخش )خواننده و مدیرعامل خانه 

موسیقی ایران( برگزار شد.
تکنوازی  به  زند  عباس  مراسم  این  در  همچنین 
ساز بالابان و گروه »قمر« به خوانندگی حمیدرضا 

نوربخش به اجرای موسیقی پرداختند.
بی شک یکی از نوابغ موسیقی ما بود

حمیدرضا نوربخش که سابقه همکاری با زنده یاد 
پرویز مشکاتیان را در کارنامه کاری خود دارد، در 
این مراسم درباره او گفت: نکته ای ندارم بگویم جز 
اینکه از اواسط دهه ۶۰ برای مدتی طولانی متجاوز 
از ۲۴ سال، دوستی نزدیک و تنگاتنگ با او داشتم. 
مشکاتیان نیازی به تعریف، معرفی و توصیف ندارد 
ماندگار موسیقی ماست.  نوابغ  از  یکی  بی شک  و 
در آن زمان توفیق داشتم روزهایی نزد استاد احمد 
عبادی )از اساتید برجسته موسیقی( می رفتم و هر 
از گاهی ایشان لطف داشتند من را با کسانی هم 
آشنا می کردند. یک روز منزل او بودم که گفتند: 
»امروز یک استاد خیلی خوش ذوق و توانا به اینجا 
می آید بد نیست با او آشنا شوید«. من انتظار یکی از 
پیشکسوتان موسیقی را داشتم ولی دیدم که یکباره 
مشکاتیان داخل آمد. من دورا دور او را می شناختم و 
گاهی هم در خانه استاد شجریان او را دیده بودم و 
سلامی به هم می دادیم. کارهای او را هم شنیده بودم 
ولی خیلی برایم عجیب بود که فردی مانند عبادی 
از او تعریف می کرد. همچنین خیلی عجیب بود به 

کسی در اوایل ۳۰ سالگی استاد بگویند.
استاد  که  شنیدم  حتی  بعدتر  اما  داد:  ادامه  او 
حسن کسایی که به راحتی کسی را استاد نمی خواند، 
جایی شجریان و مشکاتیان را استاد خطاب کرده بود. 
چنین چیزی جز نشان از نبوغ نیست. به هر حال 
زمان و مراتبی دارد که فرد به این جایگاه برسد ولی 
مشکاتیان به سرعت همه این ها را طی کرد و تمام 

شاهکارهای او متعلق به دوران ۲۰ سالگی اوست. 
استاد شجریان همیشه می گفت: »اولین باری که 
این آدم توجه من را جذب کرد در جشن حافظ بود 
که چهار مضراب نوا را نواخت و همان جا فهمیدم او 
یک چیز دیگر است«. مشکاتیان در سنتورنوازی که 
به سبک رسیدن در آن کار راحتی نیست، به سبک 
شخصی رسید. همچنین با شور و حال نواختن این 
ساز هم کار سختی است؛ به خصوص که فردی مثل 
پایور بنای مستحکمی را در نواختن سنتور گذاشته 
است و اینکه فرد دیگری بعد از او به گونه ای بنوازد 
راحت  چندان  نشود،  متهم  شیرین نوازی  به  که 

نیست.
نوربخش با بیان اینکه »مشکاتیان کسی بود که 
هیچ حرف و سخنی باقی نمی گذاشت و در اوج حس 
و حال و کمال دانش کار کرد و ردیف دان برجسته ای 
بود«، گفت: در آهنگسازی مشکاتیان حرفی نیست. 
ارتباط عمیق و عجیب او با شعر به گونه ای است که 
ما چنین ویژگی را بسیار کمتر در آهنگسازان می بینیم 
که بتواند آنها را مانند او متمایز کند و به گونه ای باشد 
که در نزد ادیبان حرفی برای گفتن داشته باشند. او 
با شعر زندگی می کرد و زندگی او از شعر جدا نبود. 
پرویز مشکاتیان در بعضی از آثارش گویی موسیقی 

شعر را کشف می کرد نه اینکه خلق کند. او در برخی 
آثارش به گونه ای با شعر کار کرده است که نمی توان 
شعر بهتری روی آنها گذاشت و به بهترین شکل 

ممکن موسیقی این اشعار را ساخته است.  
او در پایان صحبت های خود گفت: امروز بسیار 
نیاز داریم، راجع به این بزرگان حرف بزنیم. امروز 
اجرای  چرا  است.  بد  خیلی  ما  موسیقی  وضع 
موسیقی کم شده است؟ چرا گوش مردم این گونه 
شده است و کارهای سخیف پرطرفدار شده است؟ 
ای نها دردهایی است که باید به آنها پرداخت. چقدر 

جای مشکاتیان خالی است.
مشکاتیان استعدادی عجیب داشت

درباره  کوتاه  سخنانی  طی  نیز  کیایی  میلاد 
مشکاتیان  با  من  آشنایی  گفت:  فقید  مشکاتیان 
در  تابستان سال ۱۳۴۴  به  و  است  قدیمی  بسیار 

اردوی هنری رامسر برمی گردد. 
میرزاده  مجتبی  ما  هم دوره ای های  اردو  آن  در 
از کرمانشاه، محمدرضا لطفی از گرگان، هوشنگ 
کامکار از کردستان و محمد موسوی از اهواز بودند 
که در میان آنها اولین دیدار من با مشکاتیان صورت 
خرک   ۱۱ سنتور  بود،  آمده  نیشابور  از  که  گرفت 
می نواخت و استعداد عجیبی داشت به همان زمان 
می رسد. مشکاتیان هنرمندی صاحب سبک بود که 
خوشبختانه آثار او توسط علیرضا جواهری به ثبت 
رسید. مایه تأسف است این هنرمند عزیز و صاحب 
سبک در میانسالی و ناگهانی از دنیا رفت اگرچه که 

هنرمند هیچ گاه نمی میرد.
ماجرای آشتی شجریان و مشکاتیان

عباس سجادی که از دیگر سخنرانان این مراسم 

پرویز مشکاتیان  درباره مشکاتیان گفت:  در  بود، 
هیچ نیازی به بزرگداشت ندارد. تنها چیزی که به 
ما  فراموشکار  امروز  جامعه  دارد،  نیاز  بزرگداشت 
است که بدانیم چه کسانی این فرهنگ را به دست 
امدادی است؛  ما رساندند. حوزه فرهنگ مثل دو 
کسانی می آیند، تلاش می کنند و کار را به نسل بعد 
می دهند تا آنها ادامه دهند. پرویز مشکاتیان یکی 
از کاربلدترین هنرمندان موسیقی بود؛ چه در حوزه 
نوازندگی، چه در حوزه آهنگسازی و چه در حوزه 
پیوند شعر با موسیقی! تفاوت عمده او با بسیاری از 
آهنگسازان هم دوره خودش این بود که فهم درستی 

از شعر و ادبیات داشت؛ او یک ادیب تراز اول بود.
و  مشکاتیان  از  خاطره ای  روایت  به  ادامه  در  او 
شجریان پرداخت و گفت: به واسطه ارادتم به اهالی 
موسیقی همیشه توفیق این را داشته ام که با آنها در 
ارتباط باشم. زمانی قرار بود، جشن خانه موسیقی در 
تالار وزارت کشور برگزار شود که آن زمان اختلافات 
جدی بین استاد مشکاتیان و شجریان وجود داشت 
و سال ها بود که بین آنها فاصله افتاده بود. ما از این 
اتفاق متاسف بودیم؛ زیرا تنها فاصله نبود، فاجعه 
بود و ما نمی توانستیم شاهد اتفاقات جدی تری در 
موسیقی باشیم. در همان زمان ها قرار بود، در جشن 
خانه موسیقی با اجرای من در سالن وزارت کشور، از 
استاد مشکاتیان تجلیل شود. آقای نوربخش با من 
تماس گرفتند که جلسه ای در خانه موسیقی داشته 
باشیم و گفته شد که تنها آقای فرهاد فخرالدینی 
را برای تجلیل از پرویز مشکاتیان روی سن دعوت 
استاد  این جلسه  آیا در  می کنند. سوال کردم که 
شجریان هم هست؟ گفتند: »بله؛ ولی قرار است 

که تنها در برنامه حضور داشته باشند و روی سن 
نیایند.«

سجادی ادامه داد: پس از آغاز برنامه قرار شد، 
ویدیوهایی ببینیم. زمان پخش این تصاویر در لابلای 
صحبت های استاد مشکاتیان ارادت و عشقی درباره 
استاد شجریان وجود داشت. سالن به یک باره در 
این  از پخش  سکوت عجیبی فرو رفت و من بعد 
تصاویر روی صحنه حضور پیدا کردم. وقتی پشت 
تریبون رفتم، احساس کردم که این جمع منتظر یک 
اتفاق است. در آنجا یکی از بزرگترین ریسک های 
عمرم را کردم. به آرامی به تریبون نزدیک شدم آقای 
نوربخش که مقابل من نشسته بود، گویی چیزی را 
احساس کرد و اشاراتی به من کرد اما من به روی 
خودم نیاوردم و گفتم: »حضار محترم تصاویر گویاتر 
از چیزی نیست که من بخواهم حرفی به زبان بیاورم. 
شما دیدید این نادره موسیقی ایران با چه عشقی 
از بزرگمرد موسیقی ایران استاد شجریان یاد کردند. 
طبق برنامه قرار است از فخر موسیقی ایران، فرهاد 
فخرالدینی برای تحلیل از استاد مشکاتیان دعوت کنم 
اما دلم گواهی دیگری می دهد و می خواهم علاوه بر 
استاد فخرالدینی از استاد شجریان هم دعوت کنم 
روی صحنه حضور داشته باشد«. در همین لحظه 
سالن وزارت کشور از صدای دست مردمی که منتظر 
این صحنه بودند به لرزه درآمد. این اتفاق باعث شد، 
فاصله چندین ساله آنها به حداقل برسد و بعدا حتی 

استاد شجریان به کنسرت استاد مشکاتیان رفتند.
»قمر«  موسیقی  گروه  اجرای  ایسنا،   گزارش  به 
نوید دهقان و خوانندگی حمیدرضا  به سرپرستی 

نوربخش، بخش دیگری از این برنامه بود.

پوران درخشنده که این روزها علاوه بر انتظار برای گرفتن پروانه 
ساخت، مشغول نوشتن رمانی از زندگی  مادرش است؛ بر ایجاد یک 
ساعت درسی به نام سینما برای دانش آموزان در مدارس تاکید دارد و 

آن را اقدامی مهم برای آینده سازان کشور می داند.
به گزارش ایسنا، هفت سال از ساخت »زیر سقف دودی«، آخرین 
فیلم پوران درخشنده می گذرد و مدت هاست که خبری از او نیست. 
این کارگردان در چند سال گذشته در تدارک ساخت فیلمی با نام 
»هیس پسرها فریاد نمی زنند« بود که فیلمنامه آن را پس از تحقیقات 
زیاد میدانی، کارشناسی و کتابخانه ای نوشت و سال ۱۳۹۶ به وزارت 

ارشاد تحویل داد و یک سال بعد هم مجوز ساخت آن را گرفت.
اما مقدمات ساخت فیلم فراهم نشد و شیوع کرونا هم تولیدات 

سینمایی زیادی را به تعویق انداخت.
درخشنده در گفت وگویی با ایسنا در پاسخ به اینکه این روزها چه 
می کند و آیا ساخت فیلمش را رها کرده است، توضیح داد: اصلا 
قصد رها کردن این فیلمنامه را ندارم یعنی دلیلی وجود ندارد که آن 
را کنار بگذارم. من در یک جامعه به همراه مردم زندگی می کنم و 
مسئله آن ها مسئله من نیز هست. آن ها خانواده بزرگ من هستند و 
نمی توانم به یک سری مسائل مهم نپردازم. منتها باید پروانه ساخت 
فیلم را تمدید می کردم و قرار شد فیلمنامه را در شورای پروانه ساخت 

بخوانند که هنوز جوابی نگرفتم و منتظرم.
او اضافه کرد:  برای این فیلمنامه خیلی زحمت کشیدم چون موضوع 
آن با نگاه من به مسائل خانوادگی و بچه ها همسو است و تولید آن 
مثل یک بار سنگین روی دوشم می ماند که اصلا نمی خواهم آن را 

زمین بگذارم.
وی ادامه داد: در حال حاضر مشغول نوشتن رمانی هستم با نام 
»مادرم ایران« که هم سرگذشت مادرم است و هم نگاهی به تاریخ 
دارد و داستان آن از دوره قاجار شروع می شود و تا به امروز کرمانشاه 

می رسد.
درخشنده با اشاره به اینکه در چند وقت اخیر پیشنهادهای زیادی 
برای ساخت سریال داشته است، گفت: قصد دارم این رمان را برای 
ترجیح  و  کنم  آماده  خانگی  نمایش  شبکه  در  سریال  یک  ساخت 
می دهم یک سریال جذاب خانوادگی داشته باشم. فکر می کنم  با 
توجه به اینکه فیش برداری  را هم از دوران کرونا شروع کرده بودم، 

امسال نوشتن رمان تمام شود.
او در بخشی دیگر از این مصاحبه درباره موضوعی که در ارتباط 
کرده  مطرح  سینما  عالی  شورای  در  مدارس  در  سینما«  »زنگ  با 
اختصاص دادن  اعتقاد من است که  و  باور  این  بیان کرد:   است، 
یکی از زنگ ها و کلاس های درسی مدارس به سینما راهی است تا 
دانش آموزان متوجه مسئله ای به نام تحلیل شوند تا یاد بگیرند مسائل 
را چگونه تجزیه و تحلیل کنند. به نظرم باید یک ساعت درسی به نام 
زنگ سینما یا هر اسم دیگری در برنامه آموزشی مدارس وجود داشته 
باشد تا بچه ها و معلم ها کنار هم فیلم ببینند و بعد آن را تجزیه و 
تحلیل کنند. اگر این اتفاق بیفتد طبیعتاً فیلم های بیشتر و بهتری برای 

این قشر سنی ساخته خواهد شد.

این فیلمساز که عضو مرکز بین المللی فیلم کودکان و نوجوانان 
)سیفژ( نیز هست، ادامه داد: درس سینما بسیار مهم ست از این 
جهت که به بچه ها در مواجهه با مسائل مختلف نگاه و ایده می دهد. 
این نگاه جستجوگر در سینما علاوه براینکه وجوه تربیتی و آموزشی 
برای بچه ها دارد، به دانش آموزان بسیار کمک خواهد کرد چون درس 
سینما می تواند درس زندگی باشد؛ همه ما زندگی کردن را از مدرسه 
یاد می گیریم و به همین دلیل برقراری این واحد درسی اهمیت و 

کارکرد زیادی دارد.
درخشنده درباره اینکه اگر قرار بر راه اندازی زنگ سینما در مدارس 
باشد »محتوا« به لحاظ کمی و کیفی مهم خواهد بود، گفت:  قطعا 
همینطور است در صورتی که در این سال ها فیلم های مرتبط با سینمای 
کودک کم ساخته شده است اما وقتی ببینیم نیاز یک جامعه کودک 
و نوجوان این است که برای آن ها محتوا درست شود طبیعتاً همه 
بخش های مرتبط باید برنامه ریزی کنند و از مسئولین کشوری گرفته تا 
سازمان ها نهادها و بعد هم فیلمسازان فعال می شوند تا همانطور که 
همیشه بهترین سینمای ما، سینمای کودک بوده و در بعضی دوره ها 
با همین سینمای کودک در دنیا شهرت پیدا کردیم، در این دوران هم 

برای دانش آموزان با برنامه و اهدافی جدید فیلم بسازیم.  
کارگردان فیلم »پرنده کوچک خوشبختی« تاکید کرد: این کار حتما 
به پژوهش نیاز دارد و باید فیلم هایی ساخته شود که در تمام مدارس 
نمایش داده شوند. این کار در کنار بخش آموزشی و تربیتی به بار 
اقتصادی سینمای کودک نیز کمک خواهد کرد. البته مهمترین نگاه 
من برای برقراری »زنگ سینما« بحث آموزشی و تربیتی و روانشناختی 
آن است چون در این زمان نیاز داریم که این بحث ها جدی گرفته 
شوند. باید جستجوگری و تفکر را برای بچه ها در از دوران دبستان 
نهادینه کنیم و امیدوارم این مسئله از سوی آموزش و پرورش جدی 

گرفته شود.

آیین بزرگداشت پرویز مشکاتیان برگزار شد

کمال استادی در 30 سالگی
آیین بزرگداشت زنده یاد پرویز مشکاتیان )آهنگساز، موسیقیدان، استاد دانشگاه، پژوهشگر و نوازنده سنتور( سه شنبه )۱۱ مهرماه( در فرهنگسرای ارسباران 

برگزار شد.

تاکید پوران درخشنده بر راه اندازی زنگ سینما 

مشکاتیان در 
سنتورنوازی 
که به سبک 
رسیدن در 

آن کار راحتی 
نیست، به 

سبک شخصی 
رسید. همچنین 

با شور و حال 
نواختن این ساز 
هم کار سختی 

است

دنیای نقاشی همواره پر از شگفتی و جزئیات بوده است. با این حال وجود 
نقاشی های مشهور در سایر تابلوهای نقاشی کمتر مورد توجه قرار گرفته است. 
»پل گوگن«  و »دیه گو ولاسکز« از جمله هنرمندان نامداری به شمار می روند که 

در تابلوهای نقاشی خود، تابلوهای نقاشی دیگری را نیز به تصویر کشیده اند.
نقاشی  تابلو  کامل  مرمت  هنر  دنیای  پیش،  سال  چند  ایسنا،  گزارش  به 
»دختری که در کنار پنجره باز نامه می خواند« اثر »یوهانس ورمیر« را جشن 
گرفت. یکی از اکتشافاتی که در جریان مرمت این نقاشی صورت گرفت، آشکار 
شدن تصویری از یک تابلو نقاشی تصویرگر خدای عشق بود که روی دیوار فضای 
داخلی تابلو دختری که در کنار پنجره باز نامه می خواند«  نقاشی شده بود و 

بعدها با رنگ پوشانده شده بود.
درنتیجه این نقاشی بار دیگر تفسیر شد. اما این تنها نسخه از تابلونقاشی 
نیست که درون آن یک تابلو نقاشی دیگر به تصویر کشیده شده باشد. به 
دلایل مشخصی، نمایش تابلوهای نقاشی درون نمونه هایی دیگر از نقاشی ها را 
می توان دید. شاید این روش مناسبی برای نمایش مجموعه آثار هنری باشکوه 
یک مجموعه دار هنری بوده است یا اینکه گاهی اوقات هنرمندان از این روش 

برای ادای احترام به منبع های الهام و آثار هنری تاثیرگذار استفاده می کردند.
نقاشی صحنه های خودمانی در کشورهای اروپای شمالی و به  ویژه در عصر 

طلایی هلند بسیار جدی گرفته می شد. پیش تر به »ورمیر« اشاره کردیم، اما 
بسیاری از هنرمندان دیگر نیز از تابلوهای نقاشی برای ترکیب بندی آثار هنری 

خود در سبک »صحنه های خودمانی« استفاده می کردند. 
در بسیاری از نقاشی های »ساموئل ون هوگزتراتن«  )۱۶۷۸-۱۶۲۷( می توانیم به 
نمایش سایر تابلوهای نقاشی را ببینیم. برای مثال در تابلو نقاشی »کفش های 
راحتی« او اثر هنری هنرمند هم اثر خود، یعنی نقاشی »مکالمه« اثر »خرارت تر 

بورخ« را به تصویر کشیده است.
گالری ها و نمایشگاه ها

سلطنت و اشرافی گری همواره با دنیای هنر مرتبط بوده است. درنتیجه این 
ارتباط به روشی برای نمایش قدرت و اعتبار به واسطه پرتره ها و مجموعه های 
هنری باشکوه تبدیل شد. کیفیت دارایی های یک فرد به او اعتبار می داد. بسیاری 
از این افراد برای نمایش این قدرت و نفوذ از هنرمندان خواستند که گالری های 
آن ها در هلند را در تابلوهای نقاشی به تصویر بکشند. یکی از این افراد »لئوپولد 
ویلهم«  بود که صاحب حدود ۱۴۰۰ نقاشی بود. این مجموعه هنری به اندازه ای 
بزرگ بود که شش نسخه از مجموعه هنری او توسط »دیوید تینیرز« خلق شد.

نمایش »سالن«  روی بوم نقاشی
نمایشگاه رسمی که تحت سرپرستی دولت فرانسه برگزار می شد و با نام 

این  به چشم می خورد.  نقاشی ها  نوع  این  نیز در  »سالن« شناخته می شد،  
نمایشگاه سالانه از سال ۱۶۶۷ میلادی در پاریس آغاز شد. به مرور زمان »سالن« 
به رویداد بسیار مهمی تبدیل شد. در قرن نوزدهم میلادی بود که »سالن« به 
مهم ترین رویداد دنیای هنر غرب تبدیل شد و از همین رو آثار هنری بسیار 
زیادی در آن به نمایش گذاشته می شدند. در این بین بسیاری از هنرمندان 
در تابلوهای نقاشی خود، »سالن«  را به تصویر کشیدند. برای مثال »فرانسیس 

جوزف هیم«  در تابلو سال ۱۸۲۴ »سالن« را نقاشی کرد.
هر هنرمندی تحت تاثیر هنری که پیش تر تماشا کرده یا افرادی که ملاقات 
کرده و آنچه که در زندگی تجربه کرده قرار می گیرد. گاهی اوقات این تاثیرپذیری 
را می توان در سبک و تکنیک آنها دید،  اما گاهی اوقات این ادای احترام را با 
این نوع  از مهم ترین  نمایش یک نقاشی درون نقاشی دیگر می بینیم. یکی 
نقاشی ها، تابلوی »ریسنده ها« اثر »دیه گو ولاسکز«  است که در آن صحنه ای 
از افسانه »آراخنه« را به تصویر کشیده است و در پس زمینه نیز یک پارچه از 

نقاشی اثر »تیسین«  را می بینیم.
یکی دیگر دلایلی که هنرمندان تابلوهای نقاشی دیگری را در نقاشی های خود 
به تصویر می کشیدند، نمایش آثار قبلی خود به همراه جدیدترین اثرشان بود. 
یکی از این نمونه ها خودنگاره ای از »پل روبنس«  است که در پس زمینه آن 

نقاشی »مسیح زرد«  به تصویر کشیده شده است.
البته هنرمندان زن بسیاری خودنگاره هایی به همراه آثار هنری خود خلق 

کرده اند.

شاهکارهایی که در دل نقاشی ها خلق شدند


